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KAJAKOS AZ ÉLET TENGERÉN
A felnõtté avatásnak régen megvoltak a kötelezõ szer-
tartásai, szokásai. Például elvitték az apák a fiaikat
vadászni; a szülõk befogták a már segíteni tudó gyer-
mekeket a ház körüli munkákba, aratásba, elküldték
szolgálni, inaskodni – hivatást találni, önállóvá, fele-
lõsségteljessé válni. Körülbelül az 1980-as évek óta ez
az egyéni fejlõdés szempontjából oly fontos állomás,
hagyomány elsilányult, szinte elveszett. Ma már nem
tudatos beavatás van, hanem véletlenszerû beavató-
dás. A cseperedõ ember végigjárja 3 éves kortól 23-24
éves korig az óvodát, iskolákat, alig-alig, vagy egyálta-
lán nincs bevonva az otthoni teendõkbe, aztán (kény-
telen-kelletlen) belecsöppen a munka világába annak
ismerete, érdemi tapasz-
talat nélkül.
A húsz év tömény tanulás
alatt nem egy fiatalnál el-
jön a pillanat, amikor beso-
kall és félbe-, vagy otthagy-
ja az iskolát, elbizonytala-
nodik az útválasztásban.
És ilyenkor ösztönösen
meghozza a legjobb dön-
tést: „inasnak” áll, megér-
lelni önmagát.

Folytatás a 6-7. oldalon.

A DÉGI KASTÉLYA DÉGI KASTÉLY
KIVILÁGÍTVAKIVILÁGÍTVA

Írás az 5. oldalon.Írás az 5. oldalon.
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Szép emlékekkel távozik
A megyei rendõrfõkapitány döntése
értelmében BUDAVÁRI ÁRPÁD
rendõrkapitány e hónaptól már Gár-
donyban látja el vezetõi szerepkö-
rét, a több mint tizenhárom évig
munkálkodó, nagy tiszteletnek ör-
vendõ elõdje, dr. Sági János rendõr-
kapitány idején, másfél évvel ezelõtt
épült új kapitányságon, ahol kedden
látogattam meg õt.

– Milyen benyomásokkal távozott Sárbo-
gárdról?
– 2014 augusztusában kezdtem ott és na-
gyon jó emlékekkel jövök el onnan, na-
gyon megszerettem az ottani közösséget.
Amikor odakerültem, azt mondtam, hogy
hasznos kapitánya szeretnék lenni a város-
nak. Csak reményeim vannak abban, hogy
ez összejött, hogy egymásra tudott találni
közösség és rendõrség, a város magáénak
tudja érezni a rendõrséget, és nem a rend-
õrségnek van városa, hanem a városnak
rendõrsége. Ami a rendõrségen belüli
munkát illeti: rendkívül jó csapat állt össze
Sárbogárdon, kitûnõ szakemberek, és ami
fontos és jó sajátossága a városnak: elköte-
lezett, lokálpatrióta emberek a rendõrök
Sárbogárdon. Nemcsak munkájuk az,
hogy rend legyen a környezetükben, ha-
nem elemi érdekük is. Azt láttam, hogy ez
szépen, organikusan összeállt. Pontosan
tudták, mikor kell keményen fellépni és
mikor engedni.
– Van olyan feladat, cél, melyet szeretett
volna megvalósítani még, de most már az
új kapitányra marad?
– Egy rendõr sosincs feladat nélkül. Két ki-
emelt instrukciót kaptam fõkapitány úrtól,
amikor annak idején megbízott a Sárbo-
gárdi Rendõrkapitányság vezetésével. Az
egyik az, hogy a sárkeresztúri környéken
különösen figyeljünk a rendre. Sokat dol-
goztunk együtt Sárkeresztúrral, és ma jó-
val kevesebb bûncselekmény van a környé-

ken mindenhol, harmada, mint amikor
odamentem. Ez nem az én bravúrom, az
egész országban csökkent a bûnözés, Sár-
bogárd körzetében talán még egy kicsit
jobban is, mint máshol. A másik instrukció
a kapitányság épületére vonatkozott, hogy
mindent tegyek meg én is azért, hogy fel-
hívjam a figyelmet az áldatlan állapotokra
a kapitányságot érintõen. El még nem ké-
szült ugyan, de a folyamat már visszafor-
díthatatlan, az az épület már elindult, és
remélem, hasonlóan szép lesz, mint ami-
ben most ülünk, és nagy örömére fog szol-
gálni mind a kollégáknak, mind a lakók-
nak, és Sárbogárd is méltó rendõrségi épü-
letet kaphat majd a legközelebbi jövõben.
– A Gárdonyi Rendõrkapitányság épületé-
nek méretét tekintve feltételezhetõen itt
nagyobb az állomány is a Velencei-tó, tu-
rizmus miatt.

– Másfélszer akkora, mint a sárbogárdi. A
Velencei-tó környékének települései tar-
toznak ide teljes egészében, illetve a gár-
donyi és a martonvásári járás települései
(Ercsi, Ráckeresztúr, Martonvásár, Gyú-
ró, Baracska, Tordas). Összesen 16 telepü-
lés.
– Kapitány úrnak és a kollégáinak is nagy
kihívás ekkora körzetet ellátni.
– Én vagyok itt új, a többieknek ez nem
szokatlan már. Én korábban ennél is na-
gyobb kapitányságon dolgoztam Dunaúj-
városban, nekem meg azért nem szokat-
lan. De minden kapitányság más. Egészen
más küldetése van ennek a kapitányság-
nak, mint Sárbogárdnak, vagy Dunaújvá-
rosnak
– Eleve nyáron itt megnõ a turisták száma,
azzal együtt jönnek, gondolom, a zsebesek
is, biciklis rendõröket is alkalmaznak.
– Egy átlagos rendõrkapitányság mûködé-
sét az ember már ismeri és nagyjából átlát-
ja. Ami nóvum, amit még nem kezeltem a
korábbiakban, az a vízirendészeti õrs. A
Velencei-tavon hajókkal is õrzik a fürdõ-
zõk biztonságát. Most tél van, lesz idõm
felkészülni rá. Kiváló rendõrök õrzik a ta-
vat, majd segítenek, hogy én is megtanul-
jam ennek csínját-bínját, amennyire egy
vezetõnek ez szükséges.
– Milyen a kollektíva?
–A vezetõi garnitúra igen tapasztalt, ruti-
nos csapat. Állandósult szervezeti felépí-
tés van mind a személyek, mind a struktúra
tekintetében. A járõrök, nyomozók között
vannak fiatalok, egészséges összetételû a
gárda, az elsõ benyomásaim nagyon jók.

Hargitai–Kiss Virág

A Gárdonyi Rendõrkapitányság épülete
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Új kapitány
Fejér megye rendõrfõkapitánya
székcseréket hajtott végre február
elsejétõl: a Móri Rendõrkapitányság
élére nevezte ki a korábbi gárdonyi
rendõrkapitányt, dr. Sági Jánost, a
Gárdonyi Rendõrkapitányság élére
a korábbi sárbogárdi rendõrkapi-
tányt, Budavári Árpádot, a Sárbo-
gárdi Rendõrkapitányság élére pe-
dig a korábbi móri rendõrkapitányt,
dr. Kovács Ferencet. Kissé váratlan
volt ez a változtatás, de megnyug-
vást jelenthet, hogy a megyében és
országosan is kimagaslóan teljesítõ
körzetekrõl, illetve vezetõkrõl van
szó.
Az alábbi beszélgetésben Sárbo-
gárd és térsége új kapitányát, DR.
KOVÁCS FERENC rendõr alezre-
dest, rendõrségi tanácsost ismerhe-
tik meg.

– A Székesfehérvári Rendõrkapitányság
közlekedésrendészeti osztályának élérõl
került a Móri Rendõrkapitányság élére.
Székesfehérváron kezdte rendõri pályafu-
tását?
– Igen, 1992. szeptember 1-jén szereltem
fel a rendõrséghez; körzeti megbízottként,
közterületi rendõrként kezdtem. Közben
elvégeztem a rendõrtiszti fõiskolát bûn-
ügyi szakon, illetve azt követõen a jogi
egyetemet. Fehérváron különbözõ beosz-
tásokat töltöttem be.
– Mindvégig a közlekedésrendészeti osz-
tályon?
– Elõször a közrendvédelmi osztályon vol-
tam fõelõadó. Majd a körzeti megbízotti
alosztály vezetõhelyettese lettem, 2006. ja-
nuár 1-jétõl pedig közlekedésrendészeti
osztályvezetõ. Ezt a tisztséget 8 évig láttam
el. 2014. február 1-jével neveztek ki a Móri
Rendõrkapitányság vezetõjévé, amit 7
évig láttam el.
– Az iskolából lépett a rendõrség kötelé-
kébe, vagy kipróbálta magát más területen
is?
– Sorkatonaság után még egy évet dolgoz-
tam a honvédségnél polgári alkalmazott-
ként, onnan kerültem a rendõrségre.
– Tehát mindig is vonzódott a fegyveres
erõkhöz. Mi volt az indíttatás, hogy rend-
õri pályára lépett?
– Mindig is tetszett ez a dolog. Általános is-
kolában sok fiút vonz a rendõrség, ez ná-
lam meg is maradt, de nem bántam meg.
Ahogy azt sem bántam meg, hogy rendõr
õrmesterként, körzeti megbízottként
kezdtem és végigjártam a ranglétrát. Él-
veztem minden beosztásomat. Mindenhol
kiváló embereket, remek munkatársakat
ismerhettem meg. Nagyon szerencsés va-
gyok. Ha most kezdeném, ugyanígy kezde-
ném.

– Amikor kinevezték Mórra a kapitányság
élére, nem volt ijesztõ a feladat ismeretlen
terepen?
– Nem volt könnyû, szokni kellett a kapitá-
nyi szerepet; hiába voltam elõtte vezetõi
beosztásban, más volt a nagyságrend. A
teljes területet, minden osztály, alosztály
munkáját és az embereket is meg kellett is-
mernem. Szerencsém volt abból a szem-
pontból, hogy mind a móri kapitányságon,
mind a járásban az együttmûködõ társ-
szervek részérõl kitûnõ fogadtatásban volt
részem, és ez a hozzáállás az ottani pálya-
szakaszomat végigkísérte.
– A móri kapitányság területén mennyi
település van?
– 13, abból kettõ város, egy nagyközség, a
többi község. Területileg kisebb, mint a
sárbogárdi körzet, a lakosságszám tekinte-
tében valamelyest nagyobb, de nagy kü-
lönbség nincs.
Móron is az volt az alapvetõ célunk a kollé-
gákkal, hogy kiegyensúlyozott legyen a
közbiztonság, a lakosság biztonságérzete
jó legyen. Sárbogárdon is ez a cél. Ahogy
néztem a tavalyi sárbogárdi évértékelõt,
jók a mutatók, a korábbi évekhez képest
egyre jobbak, kevesebb bûncselekmény
történik. Nyilván a számok csak számok.
Az a fontos, hogy a lakosság biztonságban
érezze magát a településen.
– Móron volt olyan ügy, mely nagy kihívást
jelentett az Ön és munkatársai számára?
– Voltak sikerélményeink. Az egyik ilyen-
nek említeném az „öregezõs módszert”,
amikor a tettesek idõskorú személyekhez
különféle ürügyekkel jutottak be, a bizal-
mukba férkõztek és meglopták õket. Eze-

ket az elkövetõket sikerült eljárás alá von-
ni. Jelenleg szabadságvesztésüket töltik.
– Az eltelt egy hét alatt mennyire volt mód-
ja megismerni a kapitányságot, a kollé-
gákat?
– A kollégák jelentõs részével már sikerült
találkoznom, illetve többségüket már ko-
rábban is ismertem. Jól mûködõ kapitány-
ságot vettem át Budavári Árpádtól, ahol
kiváló kollégák dolgoznak. Az alaposabb
megismerés hosszabb idõt fog igénybe
venni. Az elkövetkezõ napokban a legfon-
tosabb feladat számomra, hogy felvegyem
a kapcsolatot azokkal a személyekkel (pol-
gármesterekkel, polgárõrségekkel), akik-
kel szoros szakmai együttmûködést kell
folytatnunk, tájékozódva a települések
helyzetérõl, illetve a jelentkezõ problé-
mákról, melyeknek ismerete alapvetõ fel-
tétel a munkánk eredményes elvégzésé-
hez.
– Nõs-e, vannak-e gyermekei, hol él?
– Sárszentmihályon élek feleségemmel –
aki a közigazgatásban dolgozik Székesfe-
hérváron – és két lányommal, akik már
egyetemisták; a nagyobbik az orvosi pályát
választotta, a kisebbik a gyógyszerésztudo-
mányit. Nagyon büszke vagyok rájuk. Har-
monikus a családi háttér.
– Hogyan kapcsolódik ki a munkás hét-
köznapokból?
– Nagyon szeretjük a Balatont. Ha tehet-
jük, szabad idõnk nagy részét ott töltjük.
Hobbijaim is a Balatonhoz kötõdnek: na-
gyon szeretek horgászni, kajakozni, SUP-
ozni, kerékpározni tavasztól õszig.

Hargitai–Kiss Virág
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ONLINE
POLGÁRMESTERI FÓRUM
Nemrég megkezdte mûködését a facebookon a Polgármesteri Fórum, dr. Sükösd Tamás
hivatalos oldala, ahol a város eseményeirõl, közérdekû információkról ad tájékoztatást
és a várost érintõ felmerülõ kérdésekre ad választ a polgármester. Az oldalon az
alábbiakat tette közzé február 4-én.

COVID-19

Továbbra is fontos, hogy mindenki õrizze
meg a nyugalmát és a méltóságát. Ennek
részeként, 2021. március 1. napjáig min-
denki tartsa be a kijárási tilalmat este nyolc
órától hajnali ötig. A helyzet elviselése
nem könnyû, de csak így van esély arra,
hogy belátható idõn belül normális kerék-
vágásban folytathassuk az életünket.

Továbbra is kérek mindenkit, hogy tartsa
be az érvényes magatartási szabályokat,
különösen a maszk viselésére, a távolság-
tartásra vonatkozókat. A maszkviselés te-
kintetében korábban közzétettem a helyi
szabályozást, ez továbbra is érvényben
van.

Intézményeink közül a Zengõ Óvoda egyik
oktatási helyén van egy csoportra elrendelt
rendkívüli járványügyi szünet, ennek rész-
leteirõl az érintett gyermekek szüleit a szo-
kásos, jól bevált módon értesítette az in-
tézmény.

A Sárbogárdi Egyesített Szociális Intéz-
mény ellátási helyein (idõsotthonok és a
hajléktalan szálló) megtörtént a gondozot-
tak és a dolgozók oltása a múlt héten.

A rendelõintézetben – dr. Rácz Lajos fõor-
vos úr tájékoztatása szerint – jelenleg egy
oltópont üzemel, ez nem okoz fennaka-
dást az intézmény mûködésében. Ameny-
nyiben tömeges oltások lesznek és három
oltópont is kialakításra kerül, akkor átme-
netileg lehetnek korlátozások a mûködés-
ben, de az intézmény bezárásáról szó sincs!

Fõorvos úr szakmai és a saját magán véle-
ményemet kifejtve, mindenkit bíztatunk
arra, hogy regisztráljon az oltást igénylõk
közé, hogy az életünk mielõbb visszatér-
hessen a korábban megszokott medrébe.

Közérdekû kérdések és
válaszok

Az elsõ kérdés a töbörzsöki óvoda parko-
lási problémáira világított rá. Köszönjük a
felvetést, már dolgozunk rajta. Mivel a
Szent István út ezen szakasza állami út,
2020-ban megtörténtek az elõzetes egyez-
tetések a Magyar Közút NZrt. képviselõi-
vel az óvoda elõtti árok lefedése, zárt csa-
padékcsatornává történõ átépítése ügyé-
ben. Az engedélyezési/kiviteli tervek most
készülnek. Szeretnénk 2021 tavaszán a ki-
vitelezést megvalósítani. Ezt követõen ja-
vulni fog a parkolási helyzet.

A második kérdés a városban az informa-
tikai hálózat fejlesztésére irányult. Sárbo-
gárd központi, sárszentmiklósi és alsótö-
börzsöki városrészén a DIGI Kft. tervezi a
közel jövõben légvezetékes optikai hálóza-
tának bõvítését/kiépítését az E.ON osz-
lopsorain, mely a jelenlegi Invitel-hálózat-
nál, de a tervek alapján a TARR hálózatá-
nál is nagyobb sebességû és megbízhatóbb
internetet fog biztosítani. A projekt jelen-
leg az engedélyezési fázisban tart. Talán a
nyár végére épülhet ki.

Tisztelettel: Dr. Sükösd Tamás polgármester

TÁJÉKOZTATÓ
Tájékoztatom a tisztelt Lakosságot,
hogy Sárbogárd Város Önkormányza-
tának képviselõ-testülete a Sárbogárdi
Zengõ Óvoda nyári részleges zárva tar-
tását a 27/2021. (II. 2.) sz. határozatban
foglaltak alapján az alábbiak szerint ál-
lapította meg:

ZÁRVA TARTÁS

Székhely (Sárbogárd, Mikes köz 3.):
2021. augusztus 1-31. között
Tagóvoda (Sárszentmiklós, Gesztenye
sor 1.): 2021. július 1-31. között
Töbörzsöki telephely (Sárbogárd,
Szent István út 49.): 2021. július 1-jétõl
augusztus 31-éig
Pusztaegresi telephely (Pusztaegres,
Hatvani út 50.): 2021. augusztus 1-31.
között
Az intézmény a 2011. CXC. tv. elõírása
szerint a gyermekek napközbeni ellátá-
sát folyamatosan biztosítja a kijelölt
óvodában.

ÜGYELETI NYITVA TARTÁS

Székhely (Sárbogárd, Mikes köz 3.):
2021. július 1-31. között
Tagóvoda (Sárszentmiklós, Gesztenye
sor 1.): 2021. augusztus 1-31. között
Pusztaegresi Telephely (Pusztaegres,
Hatvani út 50.): 2021. július 1-31. között
Félnapos (7.30–13.30) nyitva tartás.

Dr. Venicz Anita jegyzõ

HIRDETMÉNYEK
Tájékoztatom a lakosságot, hogy a Sár-
bogárd Város Önkormányzata képvise-
lõ-testületének hatáskörében eljáró
Sárbogárd város polgármestere 2021.
február 1-jén elfogadta:
– a 6/2021. (II. 1.) önkormányzati ren-
deletet közterületen, nyilvános helyen
történõ maszk viselésérõl;
– a 7/2021. (II. 3.) önkormányzati ren-
deletet a közterületek elnevezésérõl és
a házszámozás rendjérõl szóló 2/2015.
(I. 29.) önkormányzati rendelet módo-
sításáról.
A rendeletek megtekinthetõk ügyfélfo-
gadási idõben a Sárbogárdi Polgármes-
teri Hivatal szervezési csoportjánál.

Dr. Venicz Anita jegyzõ
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Így nézett ki Magyarország a középkorban
Az interneten is elérhetõvé vált minden-
ki számára a középkori Magyarország-
ról készített, részletes digitális atlasz.
Az Eötvös Loránd Kutatási Hálózat
(ELKH) Bölcsészettudományi Kutató-
központ Történettudományi Intézetének
az Árpád-ház Program keretében végzett
kutatásaira támaszkodva megújították
Engel Pál Magyarország középkori tele-
pülés-történetérõl húsz évvel ezelõtt CD-
ROM-on kiadott adatbázisát, amely a fej-
lesztésnek köszönhetõen bárki számára el-
érhetõvé vált az interneten.

Az adatbázis eredetileg az Országos Tudo-
mányos Kutatási Alapprogramok és az
Akadémiai Kutatási Pályázatok támogatá-
sával készült az MTA Történettudományi
Intézetében 1993 és 2001 között. A digitá-
lis atlasz a Magyar Királyság részletes tér-
képét mutatja be a középkor végén, azaz
az 1500-as évek körüli évtizedekben.
A tájékoztatás szerint megtalálható rajta
minden olyan település – város, mezõvá-
ros, falu, puszta, vár, kolostor –, amely ak-
koriban létezett, és amelynek a fekvését
legalább hozzávetõlegesen meg lehetett

állapítani. A fontosabb vizeken és a me-
gyehatárokon kívül feltünteti a jelentõ-
sebb királyi, egyházi és világi földbirtokok
határait is, az 1498. évi állapot szerint. A
térképhez részletes leíró adatbázis kapcso-
lódik, amely a megjelölt településekre vo-
natkozó legfontosabb adatokat tartalmaz-
za. A BTK vezetésével végzett munka so-
rán a teljes anyag a mai követelményeknek
megfelelõ térinformatikai környezetbe
került át. Mind a korszerû futtatóprogra-
mot, mind az adatbázis továbbfejlesztését
– az elsõ kiadáshoz hasonlóan – a Térinfo
Bt. végezte.
A megújult adatbázis, amely egy futtató-
program letöltésével most már bárki szá-
mára interneten is elérhetõ, változatlan
eredeti tartalom mellett számos fejlesz-
tést, új elemet tartalmaz. Így például be-
épült az OpenStreetMap, így az automati-
kusan megnyílik; belekerült az SRTM –
Shuttle Radar Topography Mission –
domborzati modell, új térképként jelenít-
hetõk meg az egyes korok között végbe-
ment birtokosváltozások, pontosabb lett
az adatbázis geometriája és teljesen meg-
újult az adatbázist futtató térinformatikai
környezet. Az atlasz használatához le kell
tölteni egy telepítõt, amelynek linkje a
Történettudományi Intézet oldalán érhe-
tõ el:
https://tti.btk.mta.hu/9-egyeb-hirek/4304-m
egujult-engel-pal-adatbazisa-a-kozepkori-
magyarorszag-digitalis-atlasza
Forrás: MTI/FEMINA

A TISZA KÁBÍTÓSZER
„Lelkem édes, mély mámorba szédült…”
Sándor nem volt belõve, amint arra e sor
alapján esetleg következtetni lehetne. Má-
morról van szó, igaz, tehát egy kivételes,
önkívületi lelkiállapotról, mégpedig „édes,
mély” mámorról, azaz nagyon kellemes, a
lelket teljes mélységében átható érzésrõl,
amelybe beleszédül az ember. Akkoriban,
tehát 1847-ben még nemigen lõtték be ma-
gukat az emberek. Miért? Vagyis inkább
miért lövik be magukat manapság?
Mindenki sokat tudna errõl beszélni. Az itt
az érdekes, hogy mindennemû kábítószer
nélkül, teljesen ingyen hogyan állt elõ eb-
ben a Petõfi Sándorban a sokak által ma
csak tetemes költség árán elérhetõ mámo-
ros állapot. A versmondat második fele
eligazítást ad:
„…A természet örök szépségétül.”
Itt a titok nyitja! A természet élménye adja
tehát ajándékul ezt a mámort. Szóval áll
Sándor nyári alkonyatban a Tisza partján.
Elõtte a folyó sima tükre, a háta mögött
egy „magas erdõ”, a fák csúcsa szinte izzik
az alkonyfényben. Az égen úgy úsznak át a
rózsafelhõk, mint az emlékezetben a bol-
dog órák szép emléke. (Nem rossz, sõt na-

gyon jó!) Az ünnepélyes csendben szinte
gyökeret ver a költõ lába, elönti õt a termé-
szet nagyságának élménye.
Hát igen! A természet. Amelyet napjaink-
ban sokan próbálnak zárójelbe tenni, nem
létezõnek kikiáltani. Egyenlõtlen harc,
nincs esély a gyõzelemre. A természetet
nem lehet legyõzni kábítószerek mázsáival
sem. A vereség csak annál gyötrelmesebb
lesz. Ugyanis az ember a feje búbjától a tal-
páig természeti lény, a biológia meghatá-
rozottja minden csepp vérében, minden
szívdobbanásában, lélegzetvételében. Ha
az emberi létezésbõl ki akarod rekeszteni a
biológiát, legyen a koporsód a kezed ügyé-
ben, hogy azonnal belefekhess.
„Természet! Istenem vagy, hódolok” – írja
Shakespeare (Lear király).
És Petõfi?
„Oh természet, oh dicsõ természet! …
Mily nagy vagy te! Mentül inkább hallgatsz,
Annál többet, annál szebbet mondasz.”
Mi szépet mond szavak nélkül a természet
ebben az ünnepélyes csendben? Valami
ilyesmit: „Drága gyermekeim! Ellenem
akartok harcot folytatni? Küzdeni ama erõ

ellen, amely fenntartja a léteteket? Jertek
inkább a kebelemre! Varázslatos ajándé-
kot õrizgetek a számotokra. A harmóniát
kínálom. A legõsibb, legteljesebb boldog-
ságot. Összhangot ember és természet kö-
zött. Csakis ez oldhatja meg a problémái-
tokat. Meglátjátok, milyen csodálatos
lesz!”
A másik félnek, az embernek más gondjai
vannak. Teledobálni a Tiszát mûanyag pa-
lackokkal, hogy féltucatnyi markológép-
nek több tonnányi ilyen szemetet kelljen
kibányásznia a vízbõl. Új és új biológiai ne-
met kitalálni. Akadályozni utódok világra
jövetelét. Rombolni az erkölcsi világren-
det. És természetesen fegyverkezni.
„A játék komolyra fordult” – írta Nagy Lász-
ló. A mérkõzés döntetlenre áll.

(L. Albin)
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STIKSZ ALEX Budapesten, Máltán, Ti-
rolban próbált szerencsét, de elvetõdött
Brazíliába is, miután 21 évesen otthagyta
az ELTE-t, ahol geográfusnak tanult. Ed-
digi életútjáról, megtapasztalásairól be-
szélgettünk, mely másoknak is tanulság-
ként, példaként szolgálhat.

– Ösztöndíj-kiegészítésként már korábban
elkezdtem dolgozni a vendéglátásban az
egyetem mellett. Aztán adódott egy lehe-
tõség külföldön egy ismerõsön keresztül,
aki Máltán dolgozott londinerként az öt-
csillagos Intercontinental Hotelban, és be-
lelkesített, hogy hatalmas borravalók ütik
az ember markát. Kicsit gyerekfejjel azt
mondtam: megyek. Az egyetem második
évének végén (2012-ben), szigorlat elõtt
azt mondtam: nincs kedvem megtanulni
nyolcvan tételt, majd megcsinálom jövõre,
elõtte csinálok egy kis pénzt. Ebbõl lett 5
év Málta.
– Mit szóltak a szülõk?
– Õk mindenben támogatnak a mai napig.
– Persze, mikor láss világot, ha nem akkor,
amikor még nem köt semmi. Máltán mi-
lyen munkát vállaltál?
– Az Intercontinental Hotelban kezdtem
dolgozni koktélkészítõként a bárban.
– Az egy külön szakma!
– Pesten már szereztem gyakorlatot, ami-
kor egyetem mellett elkezdtem vendéglá-
tózni. A belváros kellõs közepén egy bará-
tommal sült gesztenyét és forralt bort árul-
tunk egy kocsmatulajdonossal együttmû-
ködve, aki a felszerelést biztosította. Mivel
nagyon sikeres volt a dolog, hívott minket,
hogy dolgozzunk a kocsmában. Pohara-
zással kezdtünk, de fél óra múlva már italt
mértem. Annyira jól ment a bározás, mint-
ha erre születtem volna. Habár az éjszaká-
zás teljesen megfordította a napomat, na-
gyon élveztem ezt az intenzív munkát, a
nyüzsgést, a rengeteg embert. Máltán
megtanultam a klasszikus koktélok vala-
mennyi százalékát. Akkor még nem volt
olyan jó az angolom. A hazai középfokú
angollal, amivel középiskolából kikerül az
ember, kissé elveszettnek éreztem magam,

porszemnek a gépezetben, és a nagy egóm
is jól le lett rombolva. Fõleg egy olyan ve-
hemens habitusú embernek, mint amilyen
én vagyok, nagyon ajánlom a szarvak letö-
rését, amikor kikerül a nagyvilágba, hogy
ne csak Magyarországon a saját nyelvén
kelljen megmutatkoznia, hanem külföld-
ön idegen nyelven is, idegen környezetben,
egyedül, a családtól távol, a munkaerõ-pia-
ci körülményekkel megbirkózva. Amikor
késõbb egy budapesti fehérgalléros mun-
kakörben helyezkedtem el, láttam, hogy az
egyetemrõl frissen kikerült diplomás böl-
csészeknek ugyanazokkal a nehézségekkel
kellett megküzdeniük, amiket Máltán a
vendéglátóban huszonéves kiscsikóként
én megtapasztaltam már.
– Ami az iskolapadból a munkába kerülés
velejárója: más emberekkel való együtt-
mûködés, pályakezdõ alkalmazotti, alá-
rendelt viszonyban.
– Az ember ekkor jön rá, hogy a fizetését
nem herdálhatja el szórakozásra, mert
számlákat, albérletet kell fizetni és ételt,
hiszen nem küldik már otthonról a gulyást,
székelykáposztát, ami mondjuk szerdáig

elég, vagy ha lefagyasztja az ember, még
pénteken is jó. Ezekkel a változásokkal
meg kell küzdeni. Hosszú folyamat és
türelmesnek kell lenni.
– Máltán hogyan tûrted a kritikákat?
– Nagyon rosszul. Az ego nagyon meghatá-
rozta a szellemiségemet, énemet. Mivel jó
eszem van, és ezt hangoztatták is mindig
itthon, el is hittem. Máltán megtanultam,
hogy a tehetség nem elég, kell hozzá jó
nagy adag szorgalom, kemény munka és
alázat. Egy ismeretlen közeg nem feltétle-
nül tudja az ember kompetenciáit megítél-
ni, fõleg nem úgy, hogy azok nincsenek az
emberre ráírva. Az adottságokat meg is
kell mutatni. Meg kellett tanulnom a dol-
gok mögé nézni és megzabolázni a szóki-
mondó természetemet, mert az riasztó le-
het mások számára.
– Meddig voltál az Intercontinental Hotel-
ban?
– Egy évig. Utána egy svéd tulajdonú vál-
lalkozás hívott, hogy alakítsak ki egy kok-
télbárt és állítsam össze az italmenüt. A
koktélkészítés igazi rejtelmeit ott tanul-
tam meg.

– Milyen volt az ígérethez képest a valós
kereset?
– Máltán nem fizetnek olyan jól. Ha 1000
eurót megkeresett ez ember, az jó volt, vi-
szont nagyon drága az élet. Az albérlet
3-400 euro, arányában olyan, mint Pesten.
– Mikor fogtatok bele a kajakos vállalko-
zásba a máltai barátoddal?
– 2014-ben hazajöttem fél évre, Spanyol-
országot, Olaszországot utaztuk körbe a
barátokkal. 2015 végén jöttem haza, pár
hónapot megint vendéglátóztam Pesten.
Viszont annyira tömény volt az éjszakázás
(akkor volt a gasztroboom Pesten, ami
megnégyszerezte a vendéglátóegységek
számát és a vendégekét is), hogy már nem
bírtam. Elhatalmasodott rajtam az érzés,
hogy csak be kéne fejezni a sulit. Egy autó-
kölcsönzõ cég ügyfélszolgálatán helyez-
kedtem el. Az angolt akkor már felsõfokon
beszéltem. 2016 elején újrakezdtem az is-
kolát levelezõn, Egerben, és aztán sikere-
sen le is diplomáztam. Kemény menet volt,
mert közben váltottam: 2017 elején egy

KAJAKOS AZ ÉLET TENGERÉN

Tirol
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San Diego-központú, telekommunikációs
irányultságú ingatlan-befektetõ vállalat
egyik csoportja vetette meg Magyarorszá-
gon a lábát, és felkértek, hogy dolgozzak
náluk. Rengeteget tanultam a zseniális,
egyedülálló üzleti modelljükbõl, az ameri-
kai vállalat mûködésébõl. Családias irodai
környezetben volt a munkahelyem a diplo-
matanegyedben, a Hõsök terén, jó fizetés-
sel.
– Az üzleti világban való talpraesettséged
üzletembernek is alkalmassá tesz.
– Nem feltétlenül szeretném hajtani a ka-
pitalizmust folyamatosan tápláló, „csak a
profit” gõzmozdonyát.
A máltai kajakos vállalkozásba körülbelül
két éve fogtunk bele egy ottani barátom-
mal, aki egy déli kis halászfaluból szárma-
zik, és sok csodálatos helyet mutatott meg
nekünk. Kötéllel leeresztettük egy ka-
nyonba a raftkajakokat, amiket vadvízi
evezésre használnak, lemásztunk és felfe-
deztük a környéket, a barlangokat. Innen
pattant ki az ötlet, hogy vállalkozást indít-
sunk.

– Magyarországon is kajakoztál elõtte?
– Kenuztam leginkább a Mosoni-Dunán és
a Tiszán barátokkal.
– A kajakos vállalkozásotok most is mûkö-
dik?
– Igen. A tavalyi év a Covid miatt nekem
teljesen kiesett. De elõtte nagyon sikeres
volt. A máltai vízügyi, közlekedési felügye-
let szabályzata szerint alapítottuk meg a
vállalkozást, és megszereztük a szükséges
nemzetközi jogosítványokat. Spanyolor-
szágban, Barcelonaban szereztem meg a
brit tengeri kajakszövetség vizsgáját. A
tengeri kajakokat egy cseh vállalattól sze-
reztük be. 4-6-8 embert vittünk egy-egy tú-
rára.
– Nagyon kell ismerni a tengeri áramlato-
kat.
– Ismerni kell a szélerõsséget, széllökése-
ket, hogy hogyan érkezik az áramlat az
öbölbe és hogyan jön ki. A tenger mindig
hullámzik, talán két alkalommal volt tü-
körsima. De a Földközi-tenger annyira
nem vészes. Mindig van nálunk egy gumí-
rozott kötél, ha valaki elfárad, rácsíptetjük

a hajójára és húzzuk magunk után. Egyszer
két kis japánt kellett húznom egyszerre,
azt megérezte a vállam. A tengeri kajako-
zás nagyon változatos, igazi meditáció.
Hatvan túrát csináltunk végig az elsõ
nyáron, mindenki le volt nyûgözve.
A turistaszezonra én is odaköltöztem a ha-
lászfaluba, ahol a barátom lakik. Hangula-
ta van az ottani életnek. Felkelsz, lemész a
halpiacra, megveszed a kilós, reggel kifo-
gott halat. Estére már megnyugszik a víz. A
kikötõben macskák eszik az otthagyott ha-
lakat. Bevándorló bangladesi figurák tisz-
títják a hálókat. A máltai halászokkal na-
gyon jóban voltam. Amelyik nem tudott
angolul, azzal kézzel-lábbal társalogtunk.
Be-besegítettem nekik például a hajófes-
tésben. Máltának megvan az a romantiká-
ja, hogy kicsit az ezeregyéjszaka sivataga
Európával keverve: lapos tetõs, homokkõ-
téglából épített házak, sziklák, és az ég-
színkék tengert mindenhonnan látja az
ember. Az idõskoromat tenger mellett
képzelem.
– Brazília hogyan jött a képbe?
– Máltán találkoztam egy brazil lánnyal,
aki angolt tanult ott. Beleszerettünk egy-
másba. Õt látogattam meg.
– Az Alpokban is dolgoztál.
– Nyaranta 6-7 hónapig a kajakos vállalko-
zást visszük, télen 4-5 hónapig pedig Tirol-
ban egy sípálya melletti hotelban vendég-
látózom. Meg akartam tanulni a németet
is. Most másképp tanulok, mint az iskolá-
ban: átélem, milyen jó egy másik nyelvet
tudni, és az elhelyezkedésnél is elõnyt je-
lent – ez az igazi visszaigazolás. Az angol jó
alap más nyelv elsajátításához. És szeret-
nék megtanulni majd még egy nyelvet.
Tirolban a három szezon alatt össze lehet
spórolni annyi pénzt, mint Pesten verseny-
képes fizetéssel 7-10 év alatt. Volt egy vá-
laszút: nyakkendõben beülök egy irodába
és van egy óra ebédszünetem, vagy güri-
zek, caplatok és 30-31 éves koromban van
tõkém, amivel el tudok indulni hitel nél-
kül.
– Az sem mindegy, hol élsz. Budapesten be
lehet ülni az irodába, csak akkor nem ér-
demes ott lakni, mert az ingatlan – ha
megveszed, ha bérled – drága. Bogárdról
Pestre egy óra a vonat, Pesten belül is kö-
rülbelül ugyanennyit kell utazni a lakhely-
tõl a munkahelyig.
– A húszas éveiben az embernek igénye
van még a nagyvárosi létre, hogy hazaérek,
átöltözök, kimegyek a Margit-szigetre, fu-
tok egyet, utána kiülök a Deák térre.
– Hol képzeled el a jövõben magad?
– A következõ pár évben el fog dõlni. Elsi-
etni nem szabad semmit. Egy biztos: meg-
változtak az életemben a prioritások. Már
nem zavar, hogy Sárbogárd nem a szóra-
koztatóipar és a szolgáltatások központja.
Nagyon szeretek itthon lenni. Most gyûj-
tök, hitel nélkül szeretném megvenni, fel-
újítani azt a házat, ahol felnõttem. Emel-
lett jelentkeztem online mesterképzésre a
svéd Lund egyetem geo-informatika, digi-
tális térképezés szakára.

Hargitai–Kiss VirágMálta

Brazília



8 ÖRÖKSÉGÜNK 2021. február 11. Bogárd és Vidéke

Elkészült a dégi Festetics-kastély
külsõ felújítása és díszkivilágítása

Legkorábbi és egyik legjelentõsebb
klaszszicista magyar kastélyunk tel-
jes megújulása 2021 végére készül-
het el, homlokzati rehabilitációja vi-
szont már – szó szerint – új fényében
várja az új évet és az állandó kiállítás
megépítését.

Pollack Mihály épülete és a hozzá tartozó
angolpark Festetics Antal császári és kirá-
lyi kamarás döntésével épült fel a család
dégi birtokán. A háromszintes, U alakú
épületet 1802 és 1815 között kivitelezték, a
fõbejárat klasszicista portikuszához a kö-
telezõ elemnek számító reprezentatív lép-
csõ helyett zúzottkõvel burkolt rámpa ve-
zet. Akad bõven más építészeti különle-
gessége is a tervezésnek, de a legtöbben ta-
lán az enteriõr szabadkõmûves szimbólu-
mairól ismerhetik a mûemléket, valamint
arról, miszerint itt kapott helyet a társaság
titkos levéltára is. A kastély körül az ország
egyik legnagyobb és legszebb angolparkja
terül el az úgynevezett Szerpentin-tóval,
azon belül pedig egy kis szigettel, melyen
az 1891-ben épült Hollandi ház áll. Emele-
tén a tüdõbeteg gróf Festetics Andorné
lakosztálya volt berendezve úgy, hogy a
földszinten egy istálló is volt, mivel a mon-
dás szerint annak levegõje és a friss tej jó
hatással lehetett a betegre. A birtokot tu-
lajdonosai 1944-ben hagyták el, ezek után
német katonakórház, orosz laktanya és
istálló, majd minisztériumi üdülõ, és 1996-
ig egy gyermekotthon mûködött a falak
között.

A felújításra a Nemzeti Kastélyprogram
keretein belül kerülhetett sor, a Nemzeti
Örökvédelmi Fejlesztési Nonprofit Kft. le-
bonyolításával. A munkálatok elõkészíté-
se 2016-ban kezdõdött meg, a projekt
2018-ban indult el, a rehabilitáció felelõs
tervezõje Garaguly Kinga építész. A szak-
embereket a homlokzatok fehér és „mû-
emlékes sárga” színe, valamint a részlet-
megoldásaiban eltérõ, szinte minden hom-
lokzati oldalon más-más helyreállítási eljá-
rást mutató állapotok fogadták. A külsõ
kõszerkezetek a lábazaton, a párkányokon
és a burkolatokon már a pusztulás külön-
féle változatos formáit, olykor végstádiu-
mait tükrözték.

Eredeti építéskori felület nagyon kevés
maradt a kastélyon, a megmaradt részlete-
ket viszont minél kevesebb kiegészítéssel
próbálták konzerválni a szakemberek. A
megmaradt történelmi textúrákat össze
kellett hangolni az új felületekkel is, ehhez
egy anyagában színezett, új fedõvakolat és
annak kézmûves jellegû struktúrája asz-
szisztált. A színek kiválasztása a festõres-
taurátori kutatás alapján és Pollack egyéb
épületeinek tanulmányozása mentén tör-

tént. Az építészeti tagozatokat az általános
falszínhez képest egy árnyalattal és struk-
túraeltéréssel emelték ki a tervezõk, hogy
plaszticitásuk jobban érzékelhetõ legyen.
Fontos szempont volt még, hogy a beépí-
tett új anyagok a magas minõségû eredeti
részekkel szépen öregedjenek együtt, ám
azok fizikai és kémiai paraméterei megfe-
leljenek a kortárs kihívásoknak.
A most készülõ ütemben a kastély homlok-
zatát sikerült megnyugtatóan biztosítani
hosszútávra, Kralicsek László és Klosz
András világításterve alapján pedig az új
mûemléki díszkivilágítás is elkészült. „Az
épület külsõ, általános fényár-megvilágítá-
sán túl hangsúlyozni szerettük volna az építé-
szeti elemeket is – így a portikuszokat, timpa-
nonokat –, melyek térbeli plaszticitását kü-
lön belsõ és külsõ világítással hangsúlyoz-
zuk. A különleges rámpákat alacsony fény-
magasságú lámpatestekkel világítjuk meg” –
nyilatkozott Garaguly Kinga. Mint hozzá-
tette, a világítástervezés koncepciójában
az épület klasszicista, mondhatni hûvös
eleganciáját vették alapul, melyre némi el-
lensúllyal felelnek az épület és a térvilágí-
tást eddig teljesen nélkülözõ angolpark új,
meleg fényei. A világítás erõssége illeszke-
dik majd a környezethez.
„A magas világítási komfort tehát nem za-
varja az épületben lévõket, a pontos opti-
kájú lámpatestek pedig minimálisra csök-
kentik a környezetbe jutó fényszennyezés
mértékét, így például a kastély mellõl is lát-
hatók lesznek a csillagok” – mondta a ter-
vezõ.
A felhasznált lámpatestek ráadásul magas
minõségû LED-fényforrással szereltek,
mellyel az energiatakarékossági szempon-

tok is érvényesülnek – a karbantartás-
mentesség és hosszú élettartam mellett.

A turisztikai projekt keretében a kastély-
belsõ nagyobb része is megújul, valamint a
Hollandi ház is, melyek tervezõje a Gá-
bor&Svejkovszki építésziroda. A tájépíté-
szeti feladatokat az S73 iroda végzi Balogh
Péter vezetésével. A beltérben épülõ kiál-
lítási koncepció a Festetics család dégi gró-
fi ágához és a klasszicista kastélyhoz, vala-
mint építése korához köthetõ tartalmakra
épül majd: a földszinti kiállítás keretében
az ország – az 1857-es grófi rangemelésig –
„leggazdagabb köznemesi családjának” a
történetét ismerhetjük meg, benne min-
dennapi életüket, hobbijaikat, szórakozá-
si, sportolási szokásaikat, mindezt interak-
tív módon, 21. századi technikai eszközök
bevonásával. A felsõ szint leendõ kiállítá-
sának célja az lesz, hogy hitelesen, történe-
ti dokumentumok és levéltári kutatások
alapján, a tisztánlátást szolgálva mutassa
be a szabadkõmûvesség nemzetközi és ha-
zai vonatkozásait.

A birtok a jelenlegi beruházáson túl újabb
fejlesztési ütemekre is számíthat, hiszen az
egykori narancsház, a dézsmapincék, vagy
a parádésistállót is magában foglaló kis-
kastély együttese felújítására már elké-
szült az elsõ ütemre szervesen ráépített
koncepció.

(A cikk a mûemléki fejlesztést lebonyolító
Nemzeti Örökségvédelmi Fejlesztési Non-
profit Kft.-vel együttmûködésben szüle-
tett.)

Forrás: epiteszforum.hu (2020. 12. 30.),
fotók: Nemzeti Kastélyprogram
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A Jézussal maradt élet
János evangéliuma 8. rész 1-11. versek

Sokak által jól ismert történet a házasságtörõ nõnek a története.
Nem tudjuk ezt a történetet nem mai emberekként olvasni, és ott
a kérdés bennünk: hogyan kerül elénk ez az asszony, miközben a
férfi eltûnt az igazságszolgáltató kezek közül. Elengedték, futni
hagyták, vagy éppenséggel felismerve azt, hogy ki az a férfi, nem
akarták közszemlére tenni. Talán éppen amiatt is, mert az illetõ
közszereplõ volt. Hányszor találkoztunk az elmúlt idõben olyan
közszereplõ történetével, ahol sokan voltak kíváncsiak a bukott
emberre, vagy a történet részleteire is.

Ez a történet a bûn egyetemességérõl szól, és a bûn történetét, a
bûnnek a természetét látjuk benne. Az Édenkert óta velünk van,
életünknek a részévé vált a bûn. De milyen is a bûnnek a termé-
szete? Milyen az, amikor bûnre csábíttatunk? Ott az Édenkert-
ben azt látjuk, hogy miközben a kígyó ráveszi az elsõ emberpárt,
hogy szakítson a fáról, amikor oda kell állni, és vállalni kell a kö-
vetkezményeket, már magára marad az ember. Magára marad ez
az asszony a házasságtörésével, a bûntudatával, a szégyenével. Pe-
dig nem egyedül követte el a bûnt. Ilyen a bûn természete, hogy
miközben beleránt, sose áll mellénk, vagy nem áll ki értünk. Mert
kezdettõl fogva az ember ellensége volt.

És ezzel együtt a bûnös embert – magárahagyatottságán túl – tö-
meg veszi körül, vádlók veszik körül. Milyen nagy a hangzavar,
amikor ki kell kiáltani a másik embernek a bûnét, de mindenki el
tud csendesedni, amikor a saját bûne kerül elõ. A bûn leleplezõ-
dése mindig embereket vonz, tömegeket vonz, olyan embereket is
egymás mellé állít, akik talán nem kerültek volna egymás közelé-
be. Döbbenetes belegondolni, hogy a középkornak a legnagyobb
látogatottságú közeseményei a nyilvános kivégzések voltak. Az
ítélkezés furcsa közösséget tud kialakítani, és furcsa egységet tud
kimunkálni.

A történetnek talán a legmegdöbbentõbb része mintha mégis az
lenne, hogy ebbe a történetbe belekerül Jézus. A bûn nem Jézus
történetéhez tartozik. Õ maga hozzánk hasonlóvá lett, mikor fel-
vette emberi természetünket – ahogyan fogalmazza a Filippi 2 –,
de bûn nélkül élte életét ezen a földön. Jézust megállítják, Jézust
a történetbe megpróbálják bevonni, sõt ahogyan olvassuk, meg-
próbálják kelepcébe csalni. Azt is mondhatjuk, hogy kapóra jött a
jeruzsálemi vezetésnek ez az asszony a tettével együtt, mert most
Jézust egy kényes kérdésben elõtérbe lehet hozni, olyan módon
kerülhet most nagy tömeg elõtt is reflektorfénybe, amire nem le-
het felkészülve. Szándékosan most meg próbálják a róla kialakult

képet megváltoztatni. Mert nem tudta elfogadni a jeruzsálemi és
a fõpapi elit, hogy õt szeretik, õ másként tanít, hogy õ gyógyít,
hogy hatalma van, hogy sokan kedvelik. Aki maga bûnt nem is-
mert… most pedig bûnössé akarják tenni. Hasonlóan, mint ami-
kor megkérdezik tõle: kell-e a császárnak adót fizetni. Mózes tör-
vénye az ilyen házasságtörõt halálra ítéli – de te mit mondasz? Ké-
szen áll a kelepce Jézus számára.
Ha a szeretet és megbocsátás hirdetõje, akkor mindenképpen
szembekerül Mózessel, a Törvény tanításával. Ha pedig kitart
Mózes törvénye mellett, akkor az irgalmasságról és a kegyelem-
rõl, amit eddig hirdetett, majd ellene kell szóljon, és el fogja veszí-
teni a bizalmat, a közkedveltséget, mert azt látják majd, hogy õ is
ugyanolyan, mint az írástudók.
Mintha ebben a történetben újra megmutatkozna a Filippi Krisz-
tus himnuszának a tanítása: mert nem tekintette zsákmánynak,
hogy Istennel egyenlõ… megüresítette önmagát, szolgai formát
vett fel. Megalázta önmagát. Ez az aláhajlás ott történt meg, ami-
kor értünk emberré lett. És most látjuk ismét Jézus aláhajlását.
Nem fölöttünk akar lenni, nem fölényeskedni akar – pedig maga
bûnt nem ismert. Õ lehajolt a földre.
Jézus arra tanít bennünket, hogy tudjunk szempontot váltani.
Ítélkezés és ökölrázás helyett le kell a földig hajolni. S ott lenn, Jé-
zus a porba ír. Szent Jeromos úgy értelmezte, hogy Jézus a porba
az asszonyt vádolóknak a bûneit kezdte felírni, akik ezzel szembe-
sülve már eleresztették az ítélkezést.
Nem tudjuk, mit írt a porba Jézus, de már a por maga is emlékez-
teti az aláhajlót: porból lettél, porrá leszel. A bûn következménye
minden ember életében ott van – nemcsak a házasságtörésen raj-
takapott asszonyra igaz ez. A bûn kivétel nélkül mindenki életé-
ben megmutatkozik, és a következmények közt ott látjuk a halált
is.
Ha ennek a történetnek a képzõmûvészeti megjelenítését meg-
nézzük, azt látjuk, hogy a festõk kivétel nélkül úgy ábrázolják,
hogy egyedül Jézus hajolt le, egyedül Jézus volt ott a föld közelé-
ben, és az összetört asszony közelében. Mindenki más állva ma-
rad, mindenki más felülrõl tekint.
Jézus feláll, és ahogyan megszoktuk, a bírósági tárgyalások ítélet-
hirdetésekor mindenki állva marad. Mit mond Jézus? Hát mit
mondhatna, mit mond a tízparancsolat? És Jézus nem az asszony
felett mond ítéletet, hanem az egész emberiség felett. Sõt nem is
az ítéletrõl beszél, hanem az ítélet végrehajtásról. Jézus nem
mondja ki, hogy nem bûnös, nem mondja ki, hogy nem érdemel
büntetést. Õ az ítélet végrehajtóihoz fordul: az vesse rá az elsõ kö-
vet, aki bûntelen.
Ebben a pillanatban az ökölbe szorult, köveket markoló, már do-
básra készülõdõ kezek megálltak. Szinte érezni lehet a feszültsé-
get, amint mindenkiben a megtorlás lelkülete egy pillanat alatt
megtorpant. Lehullottak a kövek és a kezek is leereszkedtek.
Majd mindenki lassan és talán szótlanul eltávozott. Mert leleple-
zõdött az ember és mindenkinek a bûne nyilvánvalóvá lett.
Végül a történetben csak két szereplõ maradt. A bûnös asszony és
a bûntelen, bûnt nem ismerõ Jézus. Mennyire szüksége van a vilá-
gunknak és az életünknek, hogy ebben a négyszemköztiségben le-
gyünk az Úrral. Hogy az õ közelében életet nyerve, bûnünket
megbánva megújuljunk. Isten Szentlelke munkálja ezt. Hogy vád-
lókból és ítélkezõkbõl, irgalmat és kegyelmet nyert emberek le-
hessünk Jézus Krisztus által.

Kovács Csongor református lelkész

id. Lucas Cranach:
Krisztus és a házasságtörõ asszony címû festménye
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Harmónia 19.

Önsegítõ eszközeink – A természet
Az Ifjúsági park a tavalyi karantén alatt me-
nedékemmé vált. A kényszerû otthonlétet
feloldotta a parkban tett séta. A fák és a fû
zöldje, a madárcsicsergés, a feketerigók vi-
dám ugrálása, a nap simogató melege
mind-mind gyógyír volt testemnek-lelkem-
nek. Tudták-e, hogy sok harkály van a park
fás részén? Ha az ember csendben, mozdu-
latlanul figyel, akkor egész közel repülnek,
és láthatjuk, ahogy kis csõrükkel kopogtat-
ják a fák törzsét. A cinegék és más énekes-
madarak egymást váltó trillája örömmel
töltötte meg a szívemet. Ahogy ott álltam és
átengedtem magam a természet varázsá-
nak, a természet befogadott és megmutatta
magát. Olyan dolgokat vettem észre, ame-
lyeket azelõtt sohasem. Úgy láttam, hogy az
Ifjúsági park is feléledt a tavaszi karantén
alatt. Végre önmaga lehetett és nem hasz-
nálták különbözõ rendezvények tartására,
nem taposták embertömegek. A fitneszrész
és az õsszel épült futópálya beleillik a park
természeti környezetébe. A fás részek kör-
beölelik a mozogni vágyó embereket. A ter-
mészet és az ember végre talán harmóniába
kerül ezen a helyen. Erre a harmóniára vi-
gyázni kell, hogy így is maradjon örökre.
A fák érzõ lények. A maguk módján kom-
munikálnak egymással, ezt a tudomány már
felfedezte. A fák különleges hatással van-
nak az emberre. Engem mindig lenyûgöz az
az õserõ, amely belõlük árad. Már régóta is-
meretes a fák gyógyító ereje. Sokan vallják,
hogy ha megölelsz egy fát, megérzed a hatá-
sát. Csodálattal figyeltem a kisszékelyi tú-
ránkon vagy a Gaja-völgyben, ahol látható
volt a gyökérzetük, hogy milyen elemi erõ-
vel kapaszkodnak a fák a földbe. Hihetetlen
mélységekbe hatolnak le a gyökereikkel,
hogy évszázadok viszontagságaival dacolva
életben maradjanak és védjék, óvják az em-

beriséget. A fák, az erdõ volt a menedéke
történelmünk során az üldözötteknek. Aki
az erdõbe menekült, azt eltartotta, táplálta
a hely. Vadon termõ gyümölcsök, gyógyító
füvek és az erdõ vadjai életben tartották az
embert.
Az erdõ és az ember szövetsége már nagyon
régi. Ezt a szövetséget sajnos az ember rúg-
ta fel azzal, hogy mint mindent, az erdõt is
kisajátította, elbirtokolta. Kiirtják az õser-
dõket, hogy olajpálmákat ültessenek helyé-
be, mert az olaj hasznot hoz sokaknak. Nem
törõdve azzal, hogy ezzel tönkreteszik föl-
dünk ökoszisztémáját, felborítják a termé-
szet körforgását, bolygónk éghajlatát. Igaz,
hogy az õserdõk tõlünk messze vannak, de
sorsuk és annak hatása itt van jelen minden-
napi életünkben. A kék bolygó természeti
szépsége hatalmas gyógyító erõ lehetne az
emberiség számára, ha az emberi kapzsiság
és hatalomvágy ki nem zsákmányolná. A
természet maga az élet. Aki a természetet
nem tiszteli, az magát az életet sem tiszteli.
Az életünk 2020-ban a koronavírus megje-
lenésével megváltozott, és ez már így is ma-
rad. Azon kell elgondolkoznunk, hogy tud-
juk életünket egészségesen és harmoniku-
san tovább folytatni a megváltozott körül-
mények ellenére is. Az egészségünk támo-
gatásában testi-lelki-szellemi jólétünk meg-
tartásában nagy szerepe van a természeti
környezetnek. Felelõsek vagyunk azért ,
hogy szûkebb-tágabb környezetünkben a
zöld részek megmaradjanak, és ha lehet,
még tovább bõvüljenek. Ez a felelõsség kö-
zös. A természet gyógyító ereje és a fû-
ben-fában orvosság szlogenje már elcsépel-
ten hangzik, pedig így van. A természet újra
és újra bebizonyítja nekünk, amikor beteg-
ségeinkbõl a természet patikája segít kilá-
balni és megerõsödni. Még mindig bizony-

gatja nekünk, túlcivilizált embereknek, a
technikától elvarázsolt egyéneknek. A ter-
mészeti népeknek nem kell a bizonygatás.
Nekik a természet az élet. Nem véletlenül
van a szókincsünkben az anyatermészet
szavunk sem.
Már írtam a sinrin-joku japán erdõterápiá-
ról, amely egyre gyorsabban terjed a világ-
ban. A tudományos kutatásokkal igazolt
egészségjavító módszer már Magyarorszá-
gon is elérhetõvé vált. A természetre való
ráhangolódást és az erdõ relaxációs hatását
a kisszékelyi erdõben Horváth András ve-
zetésével többen is megtapasztaltuk. Sajnos
most a szervezett csoportos túrák be van-
nak tiltva. Bár ezt én nem értem. Az erdõbe
nem mehetek társakkal, de a Tescoban vá-
sárolhatok több száz ember között, a bevá-
sárlókocsikat kézrõl kézre adva egymásnak.

A természet egészségjavító hatását környe-
zetünkben is megtapasztalhatjuk, bár nem
olyan intenzíven, mint egy szép erdõben. A
természet támogató ereje már akkor érez-
hetõ, ha egyszerûen csak idõt szánunk egy
lassú sétára. Ez most nem gyaloglás, sietõs
rohanás, hanem séta. Képzeljük azt, hogy
idegenek vagyunk, és így csodálkozzunk rá
ismert helyeinkre. Elõször is, hogy ez sike-
rüljön, tegyük félre elõítéleteinket és ítél-
kezéseinket, hogy „Hisz ez csak Sárbogárd,
a kutyák ugatnak, a kakasok kukorékolnak,
mit akarunk mi itt nézelõdni?” Nekem ked-
venc útvonalam a belsõ utcák, fõként a
Tompa Mihály utca. Nemcsak azért, mert
közel van hozzám, hanem valami vonz ben-
ne. Régen ez egy patinás utca volt, tele fák-
kal és szép kúriákkal. Talán ez érzõdik ma is
ezen a helyen. Az udvarok, a kertek és a há-
zak eleje tele van növényekkel. A kerítések
mögött bólogató hóvirágok, a zöld tujákon,
fenyõfákon csivitelõ madarak okoznak örö-
met ebben a sokszor tavaszias télben. Ta-
vasszal, nyáron, õsszel viszont a virágok
színpompája adja szépségét ennek az utcá-
nak. Ha lassan haladunk és érzékszerveink-
kel ráhangolódunk a növényekre, mada-
rakra, akkor testünknek-lelkünknek meg-
nyugvást ad a séta. Gyakorolni kell a lelas-
sulást és a figyelem irányítását, hogy ne csak
nézzünk, hanem lássunk is. Ezt bárhol meg-
tehetjük a környezetünkben, vagy egy szép
erdõben.
Mindenkit arra biztatok, hogy menjen ki
minél többet a természetbe, akár Sárbogár-
don, akár messzebb helyeken. Aki többet
szeretne tudni az erdõterápiáról, az köny-
vekbõl és az interneten sok információt
kaphat róla. A Sinrin-joku c. könyv szavai-
val zárom írásomat: „Az erdõ olyan, mint az
anyánk – megszentelt hely, isteni ajándék
az emberek számára. A gyógyulás paradi-
csoma. Az erdõben újra kapcsolatba kerü-
lünk a természettel s elindulunk az egész-
ség és a boldogság útján.”

Horváth Katalin
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Könyvajánló

SINRIN-JOKU
A FÁK GYÓGYÍTÓ EREJE

A könyvajánlók sorában már felhív-
tam a figyelmet erre a könyvre. Ami-
ért újra ajánlom nemcsak ezt a köny-
vet, hanem a hozzá hasonlókat is, an-
nak az az oka, hogy most mindenki a
szervezetünk immunrendszerének a
megerõsítését ajánlja. A természet a
legkézenfekvõbb és a legolcsóbb meg-
oldás. Az erdõterápia egészségjavító
hatását, betegségek gyógyításában va-
ló szerepét már nem csak Japánban is-
merik el. Skóciában, Kanadában és az
Egyesült Államok egyes részein is a
körzeti orvos felírhatja ezt a fajta sétát
kiegészítõ kezelésként. Jó lenne, ha efelé haladnánk, és nem a ter-
mészetben járást korlátoznánk! A könyvbõl kiragadott részlettel
szeretném érzékeltetni a japánul sinrin-joku, magyarul erdõterá-
pia, erdõfürdõzés néven emlegetett egészség támogató módszert.

Horváth Katalin

Valójában ez nem egyszerû séta. Ilyenkor a japán nyelvben sinrin-jo-
kunak, szó szerint erdõfürdõzésnek nevezett gyakorlatot végezzük.
Ez annyit tesz, hogy megmerítkezünk az erdõ atmoszférájában, más-
ként mondva az érzékszerveinken keresztül magunkba engedjük az
erdõt. Nincs szó testgyakorlásról, kocogásról, vagy túrázásról. Csu-
pán kint vagyunk a természetben, amelyet minden érzékszervünkön
keresztül igyekszünk befogadni. Zárt térben jellemzõen csak két ér-
zékszervünket, a szemünket és a fülünket használjuk, odakinn azon-
ban megszagolhatjuk a virágokat, megízlelhetjük a friss levegõt, néz-
hetjük a fák változó színeit, hallgathatjuk a madarak énekét és a bõ-
rünkön érezhetjük a szellõt. Amint megnyitjuk az érzékszerveinket,
máris újra kapcsolatba kerülhetünk a természettel.

Részei vagyunk a természetnek. Az emberi lét ritmusa a természet rit-
musából fakad. Amikor lassan sétálunk az erdõben és látjuk, hall-
juk, szagoljuk, ízleljük, tapintjuk, akkor a saját ritmusunkat össze-
hangoljuk a természetével. S amint harmóniába kerülünk a termé-
szeti világgal, máris a gyógyulás útjára lépünk. Az idegrendszerünk
kisimul, testünk és elménk visszarendezõdik egészséges állapotába.
A természetre való ráhangolódás felfrissíti a rossz testi kondíciónkat,
és felépülünk. Az erdei séta során nem teszünk meg nagy távolságot,
a sinrin-joku mégis visszavezet bennünket a valódi énünkhöz azáltal,
hogy magunkba engedjük a természetet.
A sinrin-joku olyan, mint egy híd: az érzékszerveink megnyitása ré-
vén át tudjuk hidalni a szakadékot, amely köztünk és a természet kö-
zött támad.

Könyv- és filmajánló

David Attenborough–
Jonnie Hughes:

EGY ÉLET A BOLYGÓNKON
– A SZEMTANÚ VALLOMÁSA –

ÉS LÁTOMÁS A FÖLD JÖVÕJÉRÕL

Kilencvennégy éves vagyok. Rendkívüli élet
jutott osztályrészemül; csak most kezdem fel-
ismerni, hogy mennyire rendkívüli.
Fiatalkoromban úgy éreztem, hogy odakint a
szabadban az érintetlen, õseredeti természet
vesz körül – ez azonban nem volt egyéb, mint
illúzió. Korunk nagy tragédiája – az érintetlen
természeti környezet folyamatos zsugorodása
és a biológiai sokféleség, a biodiverzitás csök-
kenése – alig észrevehetõen nap mint nap itt
zajlik körülöttünk.

Tanúja voltam ennek a hanyatlásnak. Az Egy élet a bolygónkon a ta-
núvallomásom, egyben a látomásom is. Történet arról, miként kö-
vettük el a leghatalmasabb tévedésünket, és annak felvázolása, hogy
ha haladéktalanul cselekszünk, hogyan tudjuk helyrehozni ezt a té-
vedést.
Ma még – utoljára – van esélyünk arra, hogy tökéletes otthont teremt-
sünk magunknak, és helyreállítsuk az épségét annak a csodálatos vi-
lágnak, amelyet örököltünk.
Csak akarnunk kell.

Földünkön az élõvilággal osztozunk, mely az elképzelhetõ legcsodá-
latosabb, évmilliárdok alatt kialakult létfenntartó rendszer. Boly-
gónk stabilitása azonban megingott, miközben a biológiai sokféleség
vészesen lecsökkent – a kettõ ugyanis szorosan összefügg. Helyre kell
állítanunk a biodiverzitást, amit oly kíméletlenül pusztítottunk. Ez az
egyetlen kiút a magunk által elõidézett válságból. Vissza kell vadíta-
nunk a világot.
A könyvhöz kapcsolódó film Egy élet a bolygónkon címmel a Net-
flixen látható.
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MINEK NEVEZZELEK?
SÁRBOGÁRD–BODAJK 0-0 (0-0)

Sárbogárd: Farkas Zoltán – Kindl Zalán,
Kókány Péter, Mayer Dávid, Luczek Ro-
land, Rodenbücher Tibor, Magda Máté,
Gráczer Gergõ, Horváth István, Gyuricza
Kornél, Gráczer Bence
Cserék: Brúzsa Sándor Patrik, Demeter Dá-
vid, Gráczer Bálint, Horváth Bálint, Hor-
váth Zsombor, Vagyóczki Patrik, Lajtos
András János
Bodajk: Csikesz Péter – Orosz Márkó,
Bregócs Gergõ, Kovács János, Molnár Ta-
más, Gulyás Gergõ, Molnár Milán, Joó
Gergõ, Dreska András, Klein Márk, Ko-
csis Dominik Jenõ
Cserék: Janky Barnabás, Katóka Richárd
József, Csapcsár Miklós, Herczegh Csaba
Gól nélküli mérkõzésrõl tudósítani nem
egyszerû feladat, ám errõl a meccsrõl szin-
te lehetetlen vállalkozás. Mindkét csapat
óvatosan kezdett és eseménytelenül teltek
a percek. A kapuk nem forogtak veszély-
ben. A mezõnyben kialakult „magas szín-
vonalú” játékban a labda szédült állapot-

ban száguldozott a fejek felett. A csapkodó
játék közben felüdülést jelentett Mayer D.
helyzete, de a közelrõl, estében leadott,
gyenge lövését könnyûszerrel hárította
Csikesz P., a vendégek kapusa. A hazaiak
erõtlen támadásait a vendégek védelme
egyszerû eszközökkel verte vissza és a
megszerzett labdával gyors ellentámadást
vezetve igyekeztek Farkas Z. kapuját ve-
szélyeztetni.

A szünet után sem változott a játék képe és
a hazaiak ezen a mérkõzésen a góllövés el-
leni oltásban részesültek. A Sárbogárd
mezõnyfölényét nem tudta gólra váltani.
Gyuricza K. került kecsegtetõ helyzetbe,
de lövés helyett az átadást választotta és a
védõk felszabadítottak. Mayer D. lefordu-
lása után Molnár M. – bevállalva a sárga la-
pos figyelmeztetést – akadályozta meg a
kapura törésben. A hajrában a Bodajknak
volt lehetõsége a gólszerzésre. Farkas Z.
kétszer a felsõléc alól hárította a kapura
lövést és az emelést. A jobb oldali támadás

végén a labda a jobb kapufa mellett hagyta
el a játékteret.
Az alacsony színvonalú mérkõzésen a ven-
dégek távozhattak elégedettebben, míg a
hazaiaknak a csalódás érzése jutott.
Pajor László szakmai igazgató értékelése
a látottakról: – Tudtuk, hogy jól védekezõ
csapat a Bodajk, ezért már az elsõ perctõl
nyomást akartunk gyakorolni a védelmük-
re. Nagyon jól zárták le a területeket és jól
segítették ki egymást. Sajnos az átlövése-
ink és a pontrúgásaink sem sikerültek. Hi-
ába birtokoltuk többet a labdát és irányí-
tottuk a mérkõzést, kevés helyzetet tud-
tunk kidolgozni és azokat is kihagytuk.
Igazságos pontosztozkodás.
Vasárnap (február14-én) a Fejér Megyei
Kupában ismét találkozik az Ercsi Kinizsi
és a Sárbogárd. A mérkõzés 17 óra 30 perc-
kor Martonvásáron kerül lejátszásra.
Bízva a továbbjutásban! Hajrá Sárbogárd!

Szántó Gáspár

Képes beszámoló a csapatok életébõl

Az U14-es és az U16-os csapat

Lányok esti kivilágításban

Egyéni képzés Drazséval
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SÍC – hírek,
eredmények

Hosszú idõ után végre a szövetség – MISZ – újra engedélyezte a versenyek rendezését szi-
gorú szabályok betartása mellett. Egyesületünkbõl 2 fõ vett részt a február 7-ei IFAA te-
remversenyen, amelyet – mint a múltkor – most is a budapesti Kastélydombi SE rende-
zett. Ez a verseny a terepverseny egyik teremváltozata, itt 20 yardot kell lõni, azaz 18,28
métert. Az íjászmezõny versenyzõi nincsenek éppen csúcsformában, terem hiányában
mindenki úgy edz, ahogyan tud. Szinte a verseny felér egy jó edzéssel.
Ennek ellenére szépen helytálltak a versenyzõink, Katona Alex az 5. helyen, dr. Széplaki
Zoltán pedig a 9. helyen végzett.
Egyesületünkbe már most várjuk az íjászat iránt érdeklõdõ „öregeket” és ifjakat, hölgye-
ket és férfiakat. Olimpiai íjászati felszerelést biztosítunk. (Saját történelmi, longbow, va-
dász, csigás és olimpiai íjjal rendelkezõk jelentkezését is várjuk.)
Amennyiben 2021-ben is részesei szeretnének lenni az újabb sikereinknek, kérjük, hogy
a személyi jövedelemadójuk 1 %-ával segítsék és támogassák egyesületünket!
Adószámunk: 18491074-1-07
Elõre is köszönjük!

Sárréti Íjász Club, Katona Alex

NAV-HÍREK
Újra adómentes
a pálinkafõzés

Idén több szempontból is változtak a pálinkafõzés szabályai. Míg a fõzés ad-
minisztrációs teendõi szinte alig változtak, a párlat-elõállítás bizonyos meny-
nyiségig adómentessé vált a magánfõzõknek és a bérfõzõknek egyaránt. A
2021-es változások nem befolyásolják a párlatkészítés két eddig is megszo-
kott módját, tehát pálinkát továbbra is magánfõzéssel, vagy bérfõzetéssel le-
het elõállítani. A magánfõzõ személyes fogyasztásra maga állítja elõ a párla-
tot saját gyümölcsbõl, és legfeljebb 100 liter ûrtartalmú, saját pálinkafõzõt
használhat. Újdonság idén, hogy a magánfõzés adómentessé vált, de a fõz-
hetõ mennyiség – 86 liter – nem változott. Ez a mennyiség, ahogyan koráb-
ban is, csak a magánfõzõ, családtagjai vagy vendégei által fogyasztható el,
vagy kizárólag adóraktár részére értékesíthetõ.

Az adómentességgel megszûnik a párlatadójegy is. Mostantól a magánfõzõ-
nek a pálinkafõzés elõtt a NAV J49-es nyomtatványt kell elküldeni a
NAV-hoz akár elektronikusan, akár papíron. Meg kell adnia a nevét, a lakcím-
ét, az adóazonosító jelét, a fõzni tervezett pálinka mennyiségét literben és
nyilatkoznia kell, hogy a magánfõzés feltételeinek megfelel. A bejelentés
alapján a NAV magánfõzöttpárlat-származási igazolást készít, amit elküld a
magánfõzõnek. Ha valaki most kezdene otthoni fõzésbe, vagy már fõz, de
adatai megváltoztak, a magánfõzésre szolgáló desztillálóberendezés meg-
szerzését, valamint a változásokat 15 napon belül kell bejelenteni a lakóhelye
szerinti önkormányzati adóhatósághoz. Az ellenõrzéseket az önkormányzati
adóhatóság munkatársai végzik. Valótlan adatok megadása, vagy a fõzés be-
jelentésének hiánya miatt a desztillálóberendezést és az azon elõállított pár-
latot le is foglalhatják.

A bérfõzetéssel szeszfõzdében elõállított pálinka után a bérfõzetõnek 2021-
tõl évente 50 liter mennyiségig nem kell adót fizetnie, az 50 litert meghaladó,
vagy a nem adóraktárnak értékesítésre szánt mennyiségre az adó hektolite-
renként 333.385 forint. Az 50 literes mennyiség alatt 43 hektoliterfok alko-
holterméket kell érteni, amely például 86 liter 50 térfogatszázalék alkoholtar-
talmú párlatnak feleltethetõ meg.

A jövedéki ügyeket elektronikusan kell intézni. Ez alól magánfõzõnél csak a
bejelentési kötelezettség és a származás igazolása, a kizárólag bérfõzést
végzõ adóraktárnál pedig az adóraktári nyilvántartás vezetése és adatszol-
gáltatása jelent kivételt.

Február 12-éig még rendezhetõ
a járuléktartozás

Akinek egészségügyi szolgáltatási járulékból több mint hathavi, vagyis 48
ezer forintot meghaladó tartozása halmozódott fel, február 12-e után érvény-
telenné válik a társadalombiztosítási azonosító jele (TAJ-szám). Mindez
azonban könnyen elkerülhetõ, ebben partnerként mûködik közre az adóhiva-
tal.
A Nemzeti Adó- és Vámhivatal (NAV) már hónapok óta, havonta értesíti azo-
kat, akik a nyilvántartás szerint tartoznak a járulékkal. Ha valakinek mégis tar-
tozása halmozódott fel, több lehetõsége van arra, hogy a következményeket
elkerülje.
A tartozás a 10032000-06055826 számú, „NAV Egészségügyi szolgáltatási
járulék beszedési számla” elnevezésû számlára utalással rendezhetõ, vagy az
értesítõlevélhez mellékelt csekken is befizethetõ.
Ha valaki méltányolható okok miatt nem tudja határidõre befizetni a járulé-
kot, fizetési kedvezményt, azaz részletfizetést, fizetési halasztást, a kötele-
zettség mérséklését, vagy elengedését is kérheti a NAV-tól. Sõt, automati-
kus és pótlékmentes részletfizetés is kérhetõ. A kedvezményhez kérelmet
kell benyújtani a NAV-hoz.
Arról, hogy ki és hogyan kaphat fizetési kedvezményt, a NAV honlapján, a
baloldali menü „Információs füzetek” menüpontjának 30.2-es információs
füzete tájékoztat (https://www.nav.gov.hu/nav/inf_fuz/2021).
Ha valaki alacsony jövedelme miatt nem tudja befizetni az egészségügyi szol-
gáltatási járulékot, az egészségügyi szolgáltatásra szociális rászorultság
alapján is jogosult lehet.
Ezt a rászorultságot a lakóhely szerinti járási, illetve fõvárosi kerületi kor-
mányhivatal állapítja meg. Ha tehát valaki szociális okok miatt nem tudja be-
fizetni a járulékot, keresse fel lakóhelyén a Kormányablakot, vagy a helyi kor-
mányhivatal honlapját (https://www.kormanyhivatal.hu/hu/elerhetosegek).
Ha valaki vitatja fizetési kötelezettségét, egyeztetési eljárást kezdeményez-
het az egészségbiztosítási szervnél, vagyis a kormányhivatalnál akkor, ha az
értesítésben megjelölt idõszakban jogosult volt egészségügyi szolgáltatásra,
vagy a NAV-nál akkor, ha az értesítésben megjelölt idõszakban munkavi-
szony, vagy egyéb jogviszony alapján tudomása szerint biztosított volt.
A NAV honlapján elérhetõ tájékoztató részletesen ismerteti, kinek és mit kell
tennie, hogy TAJ-száma érvényes maradjon.

Nemzeti Adó- és Vámhivatal
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Véradó rendõrök

A Sárbogárdi Rendõrkapitányság rendõrei dicséretes módon
évente többször is adnak vért családtagjaikkal együtt. Február
4-én a cecei rendõrõrsön szerveztek véradást, melyen körülbelül
30 rendõr és hozzátartozóik, összesen mintegy ötven fõ vett részt.
Nemcsak szolgálnak és védenek, de még a vérüket is adják a kór-
házi beavatkozást igénylõ honfitársaiknak. Példamutató!

HKV

Hogy biztonságosabb
legyen az internetezés

A világháló gondatlan használata komoly veszélyeket rejt magá-
ban, ezért böngésszünk tudatosan! 2021. február 9-e a bizton-
ságos internet napja Magyarországon. A Fejér Megyei Rendõr-
fõkapitányság munkatársai kérik, hogy fogadják meg az alábbi
tanácsokat, mivel a megfelelõ magatartási szabályok betartá-
sával csökkenthetõk a világhálón ránk leselkedõ veszélyek.
– Ismeretlen eredetû szoftvereket ne telepítsen a számítógépére!
– Bármely oldal esetén a lehetõleg legkevesebb adatot, informáci-

ót adjon meg magáról, inkább csak keresztnevet, vagy becene-
vet használjon!

– A neten nem mindenki az, akinek mondja magát!
– Csak olyan fotót tegyen közzé, amit késõbb nem bán meg!
– Más által is használt számítógépen soha ne jelölje be a jelszó

megjegyzését!
– Közösségi oldalon ne legyen nyilvános a profilja, a személyes

adatait, a megosztott tartalmakat csak az ismerõsei láthassák!
– Ne nyisson meg ismeretlen személytõl érkezõ e-mailt, mert ká-

ros tartalmak lehetnek benne!
– Engedély nélkül ne tegyen fel másokról fotókat!
– Ingyenes wifire való csatlakozáskor kerülje az online vásárláso-

kat és banki ügyintézéseket, ne küldjön személyes adatokat és
információkat tartalmazó üzeneteket!

– Ha megfélemlítik, zaklatják, azonnal kérjen segítséget! A szülõ-
kön, nevelõkön túl segítséget nyújtanak a DADA az ELLEN-
SZER oktatók, és az iskolai bûnmegelõzési tanácsadók!

Fejér Megyei Rendõr-fõkapitányság

Kemény fagyokkal telik
a hét második fele

Csütörtökön viharos északnyugati szél kíséretében az egész országra kiterjed a
sarkvidéki eredetû hideg. A csapadék nyugatról már távozik, havazás fõként
keleten fordulhat elõ. Máshol felszakadozik a felhõzet. -7, +1 fok várható.
Pénteken országos fagyra kell készülnünk, napközben is szinte mindenhol 0 fok
alatt marad a hõmérséklet, hajnalban pedig sokfelé mérhetünk -10 fok alatti, a
havas északi tájakon -20 fok körüli minimumokat. Sok napsütésre van kilátás,
viszont a hideg mellé élénk, erõs északi-északnyugati szél fog fújni.
Hétvégén fagyos reggelekre, napközben fagypontközeli maximumokra számít-
hatunk. A leghidegebb szombat hajnalban lesz, északon a havas, szélcsendes,
derült tájakon -20 fok közelébe csökkenhet a hõmérséklet. Mindkét napon sok
napsütés ígérkezik. Szombaton élénk, vasárnap erõs lesz az északias szél.
Forrás: idokep.hu
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KIEMELT
APRÓHIRDETÉSEK

a Hírház facebook-oldalán is!

Gyakorlott TRAKTOROST keresünk
3 éves 340 LE-s traktorra

Sárhatvanba. Nettó 1500 Ft órabér,
kiemelt munkáknál +20 % pótlék.

Szerelõi, hegesztõi, kombájnos
képesítés és gyakorlat elõnyt jelent.

Telefon: +36 30 938 1681

Gyakorlattal rendelkezõ
ÜZLETKÖTÕT keresek könnyûfém
felni országos forgalmazásához.

Hívjanak az alábbi számon:
+36 70 3636 325

RAKODÓ MUNKATÁRSAT keresek.
06 30 321 7889

Kossuth utca 60. ELADÓ, 120 m2,
AZONNAL KÖLTÖZHETÕ,

teljesen felújított. 06 30 364 9408

3 ha SZÁNTÓFÖLD
Sárszentmiklós határában eladó.

Érdeklõdni: 06 25 626 479

Alapító: Hargitai Lajos. Tulajdonos: Hírház Kft. (adószám: 27299320-2-07, cégjegyzékszám: 07-09-030665,
bankszámlaszám: 10402946-29450071-00000000). Fõszerkesztõ: Hargitai–Kiss Virág, tel.: 06 (30) 3483 320.
Szerkesztõség, kiadó, nyomda: 7000 Sárbogárd, Hõsök tere 12. Nyitva tartás: H-P: 9.00-16.00 óráig. Telefon: 06 (25)
508-900. E-mail: bogardesvideke@gmail.com Honlap: www.bogardesvideke.hu Állandó és idõszaki rovatok szerzõi,
szerkesztõi: Hargitai Lajos, Hargitai–Kiss Virág, Jákob Zoltán, Hargitai-Kiss Balázs, Leszkovszki Albin, Rehák Sándor, Rehák
Tamás, Szántó Gáspár, Horváth Katalin és még sokan mások. Tördelõszerkesztõ: Huszár Anikó. Grafikai szerkesztõ:

Hargitai-Kiss Balázs. Megjelenik minden csütörtökön. Kéziratok leadási határideje: kedden 16.30 óráig. Kéziratot egy hónapon túl nem õrzünk meg.
Fenntartjuk jogunkat, hogy a beküldött írásokat a tartalom és a szerzõ szándékának tiszteletben tartása mellett, közlésük esetén megrövidítsük. A lapban
közölt vélemények nem mindig tükrözik a szerkesztõségét, azokért a felelõsséget a nyilatkozók, illetve szerzõk viselik. Ugyanez vonatkozik a hirdetések
tartalmára is. Hirdetésfelvétel: szerdán 10 óráig. Csak a törvénybe nem ütközõ tartalmú hirdetéseket fogadunk el. Lapzárta: szerdán 12 órakor. Terjesztés:
saját terjesztõhálózattal egyéni elõfizetéssel házhoz szállítással, illetve megvásárolható Sárbogárd és a környezõ húsz település boltjaiban, hírlapárusító
helyeken. Elõfizethetõ a terjesztõknél és a szerkesztõségben. Negyedévre: 3200 Ft, félévre: 6100 Ft, egész évre: 11500 Ft. Eng.sz.: HU ISSN 0866 4382.
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